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Referat 
Bestyrelsesmøde torsdag den 28. maj 2020 kl. 16.00 – 18.50 afholdt som 
online møde  
 
Deltagere: Niels-Christian Levin Hansen (formand), Annesofie Bjerre, Flemming Larsen, Flemming Torp, 
Helge Søgaard, Helle Stuart (til kl. 17.58, punkterne 1 til 5 f), Jacob Jensen, Leif Nielsen (fra kl. 16.20 – 
18.39, punkterne 2 b til 8 a), Mogens Kirkeby, René Bokær og Torben Kaas. 
 
Gæst: Ekstern konsulent Christa Brønd (til kl. 17.00, punkt 2 b). 
 
Fra sekretariatet: Astrid Bjørg Mortensen, Claus Andersen, Jakob Simonsen, Jan Ejlsted (fra kl. 16.11, 
fra punkt 2 b), Lene Bidstrup (til kl. 17.00, punkterne 1- 2 b), Torbjørn Eriksen og Anker Madsen 
(referent). 
 
 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

Formanden Niels-Christian Levin Hansen bød velkommen til bestyrelsesmødet og konstaterede, 
at bestyrelsen var beslutningsdygtig. 
 
Der blev fremlagt tre ikke på forhånd udsendte PowerPoint præsentationer i forbindelse med 
drøftelserne under dagsordenens punkt 2 b: Fremlæggelse og drøftelse af medlemsanalyse 2020 
(to præsentationer) og dagsordenens punkt 5 g: Friluftsrådets indspil til regeringens arbejde med 
en natur- og biodiversitetsplan. 
 
Der var den 26. maj 2020 udsendt en revideret version af bilag til dagsordenens punkt 5 f, Møde-
plan for Friluftsrådets bestyrelse 2020-2021. 
 
Dagsordenen blev godkendt. 

 
 

2. Strategi for Friluftsrådet efter 2020 
 

a) Strategi for Friluftsrådet efter 2020 
 

Strategiudvalget fremlagde en revideret model over strategiens elementer. Modellen var juste-
ret på baggrund af kommentarer fra bestyrelsesmødet den 18. marts 2020. 
 
Strategiudvalget fremlagde samtidig en revideret tidsplan for strategiprocessen, som blandt 
andet inkluderer, at den aflyste strategiworkshop for medlemsorganisationerne planlægges af-
holdt i efteråret 2020 med en tidsramme på to timer, inklusiv drøftelser af forslag til mål for  
 
de strategiske temaer. Strategiworkshoppen tænkes afviklet under medvirken af ekstern konsu-
lent Louise Kampmark som facilitator.  
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Resultaterne fra medlemsundersøgelsen planlægges fremlagt på strategiworkshoppen, med 
henblik på drøftelser med medlemsorganisationerne af udvalgte opmærksomhedspunkter. 
Strategiudvalget vil i samarbejde med den eksterne konsulent Louise Kampmark udarbejde op-
læg til disse drøftelser med medlemsorganisationerne og de vil blive forelagt bestyrelsen til 
kommentering på et bestyrelsesmøde efter sommerferien 2020. 
 
Bestyrelsen tog opdateringen af strategimodellen på baggrund af bestyrelsens behandling af 
emnet den 18. marts 2020 til efterretning. 
 
Bestyrelsen godkendte en revideret tidsplan for strategiprocessen.  
 
Bestyrelsen besluttede, at der afholdes strategiworkshop for medlemsorganisationerne i ef-
teråret 2020 (tentativt primo oktober) og at den tilrettelægges med udgangspunkt i den op-
rindelige plan med ekstern konsulent Louise Kampmark som facilitator. 
 
På bestyrelsesmødet i august/september 2020 forelægger Strategiudvalget til bestyrelsens 
drøftelse et oplæg til fremlæggelse for medlemsorganisationerne af resultaterne fra med-
lemsundersøgelsen 2020, herunder forslag til, hvilke udvalgte opmærksomhedspunkter, der 
særligt ønskes drøftet med medlemsorganisationerne.  
 

b) Fremlæggelse og drøftelse af medlemsanalyse 2020 
 
Ekstern konsulent Christa Brønd deltog i behandlingen af dette dagsordenspunkt. 
 
Der blev fremlagt to PowerPoint præsentationer i forbindelse med drøftelserne under dette 
dagsordenspunkt. 
 
Der er gennemført en medlemsanalyse. Den samlede medlemsundersøgelse består af tre dele: 
 

 En kortlægning af medlemsorganisationerne, herunder deres organisationsform, fokus-
område, størrelse og deltagelse. Denne kortlægning er foretaget af sekretariatet. 
 

 En spørgeskemaundersøgelse blandt samtlige medlemsorganisationer med en svarpro-
cent på 66. Undersøgelsen er foretaget af sekretariatet med ekstern bistand fra konsu-
lent Christa Brønd.  
 

 En kvalitativ undersøgelse med interviews af 13 udvalgte medlemsorganisationer. De 
kvalitative interviews er foretaget af ekstern konsulent Christa Brønd. 

 
Ekstern konsulent Christa Brønd og kommunikationskonsulent Lene Bidstrup præsenterede to 
PowerPoint-præsentationer, hvor de i hovedpunkter opsummerede resultaterne fra dels den 
kvalitative undersøgelse, dels spørgeskemaundersøgelsen og kortlægningen af medlemsorgani-
sationerne. 
 
Sekretariatet havde opsummeret et udvalg af nedslagspunkter med centrale pointer på tværs af 
de tre undersøgelser: 
 

 Udbredt tilfredshed med Friluftsrådets virke 
Både spørgeskemaundersøgelsen og de kvalitative interviews viser, at medlemmerne 
generelt er godt tilfredse med Friluftsrådets virke. Den politiske interessevaretagelse 
fremhæves især som værende vigtigt for mange medlemmer. Mange fremhæver, at de 
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sætter pris på muligheden for at få råd og sparring med Friluftsrådet om blandt andet 
politiske sager, og der er generelt en opfattelse af, at Friluftsrådet skaber værdi for 
medlemsorganisationerne. Det anerkendes også, at Friluftsrådet har en ikke altid nem 
opgave i at skulle favne alle medlemmernes forskellige perspektiver, men at Friluftsrå-
det i vidt omfang lykkes med at finde balancen.  

 

 Øget involvering og netværksskabelse 
Der er et klart ønske fra medlemmerne, som både udtrykkes i spørgeskemaundersøgel-
sen og de kvalitative interviews, om at Friluftsrådet i fremtiden fokuserer på netværks-
skabelse, alliancer og partnerskaber. Det pointeres, at Friluftsrådet, som paraplyorgani-
sation, har en oplagt position i forhold til at facilitere netværk og fungere som match-
maker mellem medlemsorganisationerne.  

 

 Stor spændvidde blandt medlemmer  
Kortlægningen viser klart, at Friluftsrådets medlemmer spænder vidt på mange forskel-
lige parametre. Denne diversitet kan være en styrke, men det er også med til at øge 
kompleksiteten i samspillet mellem Friluftsrådet og de forskellige medlemmer. I spørge-
skemaundersøgelsen udtrykkes en del ønsker om, at Friluftsrådet på forskellig vis for-
holder sig mere direkte til medlemsorganisationernes egne områder og aktivt undersø-
ger hvordan samspillet mellem Friluftsrådet og den enkelte medlemsorganisation kan 
styrkes.  

 

 Opbakning til nuværende fokusområder 
Adspurgt til, hvilke emner eller temaer Friluftsrådet skal beskæftige sig med i den kom-
mende strategi, er der blandt medlemsorganisationerne bred opbakning til mange af de 
eksisterende kerneområder for Friluftsrådet. Adgang til naturen, friluftsliv i balance 
mellem benyttelse og beskyttelse, børn og unge og bæredygtighed, nævnes af mange. 
Flere nævner også, at det aktuelle klimafokus og FN’s verdensmål bør udnyttes som po-
litisk momentum til at sætte fokus på for eksempel naturforståelse og friluftsliv. 

 

 Aktive versus passive medlemmer 
Kortlægningen viser, at halvdelen af medlemsorganisationerne slet ikke er repræsente-
ret i den lokale struktur, og at det i høj grad er de ”gamle” medlemmer, som blev opta-
get fra 1942-1982, der deltager i generalforsamlingen. De nyere organisationer, der er 
blevet medlem af Friluftsrådet siden 1998, er i væsentlig lavere grad aktive i de lokale 
friluftsråd, og de kommer også sjældnere til Friluftsrådets generalforsamlinger. 

 
Bestyrelsen drøftede og kommenterede resultaterne af medlemsanalysen, idet hvert enkelt be-
styrelsesmedlem kommenterede, hvad vedkommende særligt hæftede sig ved i medlemsun-
dersøgelsen. Bestyrelsesmedlemmerne fandt, at medlemsundersøgelsen gav et godt grundlag 
for en drøftelse af Friluftsrådets virke og relation til medlemsorganisationerne og dermed gav 
grundlag for overvejelser i forbindelse med arbejdet med etablering af en Strategi for Friluftsrå-
det fra 2021. Der blev fremført ønske om en mere grundlæggende drøftelse af medlemsunder-
søgelsen på et bestyrelsesmøde med fysisk tilstedeværelse af bestyrelsesmedlemmerne. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen takkede for de mange bemærkninger og synspunk-
ter. Han havde særligt noteret sig fra runden: 
 

 at der synes at mangle en viden om, hvor medlemsorganisationerne står i forhold til 
Friluftsrådets lokale struktur. Det er vigtigt at have en forståelse af, at det er et fælles 
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ansvar mellem Friluftsrådet centralt og medlemsorganisationerne at Friluftsrådets 
lokale struktur er velfungerende,  
 

 at der er brug for en drøftelse af, i hvilket omfang Friluftsrådet kan og vil stå bag di-
verse netværk mellem medlemsorganisationerne, 
 

 at det bør afklares, hvor meget Friluftsrådet kan og vil i samarbejde med erhvervs-
virksomheder med mere, 

 

 at Friluftsrådets rolle bør drøftes i forhold til: 
 

 varetager af politiske ønsker og handlinger 
 projektvaretager 
 ejer og udvikler af diverse koncepter 
 konkret støtte til medlemsorganisationerne, 

 

 at der er brug for i højere grad at forstå, hvad der skal til for at aktivere de passive 
medlemsorganisationer. En tredjedel af medlemsorganisationerne har ikke svaret på 
medlemsundersøgelsen og mange medlemsorganisationer møder aldrig op til gene-
ralforsamling og andre arrangementer eller engagerer sig i Friluftsrådets lokale ar-
bejde.  

 
Resultaterne fra medlemsundersøgelsen 2020 fremlægges for medlemsorganisationerne på 
en strategiworkshop i efteråret 2020 og udvalgte opmærksomhedspunkter ønskes drøftet 
med medlemsorganisationerne. Forinden fremlægger Strategiudvalget til bestyrelsens drøf-
telse på bestyrelsesmødet i august/september 2020 et oplæg til præsentationen for medlems-
organisationerne, herunder forslag til, hvilke udvalgte opmærksomhedspunkter, der ønskes 
fremdraget.  
 
Bestyrelsen ønskede at genoptage drøftelserne på et eller flere af de kommende bestyrelses-
møder og yderligere udveksle synspunkter, idet den fandt, at der i medlemsundersøgelsen var 
et solidt grundlag for fortsatte drøftelser. 
 

 

3. Økonomi og regnskab 
 

a) Resultat for peroden 1. januar - 31. marts 2020 
 
Regnskabsrapporten for perioden 1. januar – 31. marts 2020 med tilhørende kommentarer blev 
fremlagt, idet der blev henvist til notehenvisninger til regnskabsrapporten.  
 
Periodens resultat udviser et overskud på 423.000 kr. mod et budgetteret overskud på 255.000 
kr. Det vil sige, at resultatet er 168.000 kr. højre end budgetteret. Sekretariatets vurdering for 
hele 2020 er fortsat uændret i forhold til budget. 
 
Mogens Kirkeby fandt det svært at gennemskue, hvor midlerne til merforbrug på udvalgte 
konti kommer fra og spurgte ind til i hvilket omfang, der i regnskabet er taget højde for, at eks-
ternt finasierede projekter kan have haft svært ved at levere de aftalte ydelser i andet kvartal 
2020 grundet nedlukningen af samfundet. 
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Jan Ejlsted svarede, at der er konti, hvor der sker et merforbrug grundet COVID-19 situationen 
eksempelvis Projekt Vores Natur og hvor der ikke er sikkerhed for, at alle udgifter kan dækkes 
af de bevilligede midler. Når der eksempelvis sker et øget forbrug af midler på politisk arbejde 
er det i denne periode delvis modsvaret af mindre forbrug på udgifter knyttet til lokale arbejde.  
 
Han henviste til, at ledelsen havde leveret to notater til bestyrelsen om foranstaltningerne i for-
bindelse med COVID-19s indflydelse på Friluftsrådets økonomi og at det fortsat var ledelsens 
opfattelse, at Friluftsrådet vil være i stand til at levere på de projektforpligtelser, som ligger til 
grund for de forskellige projektbevillinger. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om resultatet for peroden 1. januar - 31. marts 2020 til efterret-
ning. 

 
b) Revideret budget for 2021 

 
Økonomiudvalget havde drøftet budget 2021 i lyset af COVID-19 situationen og det hidtidige 
budget 2021, der indeholdt forudsætninger om ny projektportefølje i betydeligt omfang. 
 
Økonomiudvalget fremlagde to scenarier for et revideret budget 2021. Eneste forskel på de to 
scenarier er forventningerne til den eksternt finansierede projektportefølje.  
 
Forventningerne til ny projektportefølje er reduceret fra de oprindelige 2,5 millioner kr. (i løn-
ninger) i budget 2021 til henholdsvis 0 kr. og 1,56 millioner kr. i de to fremlagte budgetscena-
rier. De to versioner af revideret budget 2021 viser et budgetteret driftsresultat på henholdsvis 
25.000 kr. og 509.000 kr. 
 
Jan Ejlsted og Helge Søgaard forklarede, at det ikke var hensigten, at bestyrelsen skulle fore-
tage en formel budgetrevision på dette møde. De to versioner af budget 2020 var fremlagt for 
at vise, at Økonomiudvalget var ”nede i maskinrummet” og havde særlig opmærksomhed på 
projektporteføljen for 2021 og for at give den øvrige bestyrelse mulighed for at fremkomme 
med anbefalinger til Økonomiudvalget. 
 
Torben Kaas fandt, at der ikke var grund til at opstille to versioner, når variationen alene gik på 
omfanget af projektengagementet. Hertil svarede Jan Ejlsted, at såfremt projektporteføljen 
øges og der er til strækkelig overhead, så gives der mulighed for, at finansiere andre af Frilufts-
rådets aktiviteter. 
 
Mogens Kirkeby erklærede, at projektomsætningen er faldt med op mod 25 procent set over 
den seneste årrække og at der i begge versioner af budget 2021 er tale om en uambitiøs til-
gang. 
 
Flemming Torp fulgte op og pegede på, at det er vigtigt at drøfte, hvordan Friluftsrådet kan 
komme tilbage på sporet og sikre en rimelig projektportefølje. Han pegede på, at måske kunne 
man i højere grad etablere fællesprojekter med medlemsorganisationerne. Han fandt det vigtig, 
at bestyrelsen drøfter dette på bestyrelsesmøder forud for mødet i december 2020, hvor bud-
get for 2021 lægges endeligt fast. 
 
Jan Ejlsted mindede om, at med nedlukningen ved udgangen af 2015 af aktiviteter relateret til 
Hold Danmark Rent i Friluftsrådet skete der en mindskning af omfanget af projekter. 
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Bestyrelsen fremkom med yderligere synspunkter relateret til de to versioner for et revideret 
budget 2021.  
 
Efter yderligere drøftelser konkluderede formanden Niels-Christian Levin Hansen, at bestyrel-
sen går efter et endeligt budget på mødet i december 2021, som er mere ambitiøs end den 
fremlagte version A og gerne minimum stiler efter budgettet opstillet i version B. Bestyrelsen 
finder, at det er vigtigt, at Friluftsrådet oparbejder en projektportefølje, som er ambitiøs og 
giver grundlag for en stabilitet. Bestyrelsen vil på et møde inden december 2020 drøfte poli-
tikken for Friluftsrådets projektportefølje, herunder hvilke typer af projekter, der skal gås ef-
ter. Disse drøftelser skal række ud over året 2021. 
 
 

4. Friluftsrådets lokale arbejde 
 

a) Friluftsrådets lokale arbejde 
 

På mødet den 28. april 2020, bad bestyrelsen formanden for Følgegruppen For Ny Struktur 
Helle Stuart, formand og næstformand for Regionskontaktudvalget, Leif Nielsen og Poul Erik 
Pedersen om at udarbejde en revideret plan for lokale arrangementer for efteråret 2020. 
 
I lyset af COVID-19 situationens påvirkning af arrangementerne i foråret 2020, er der udsigt til 
en tætpakket efterårskalender 2020 for de lokale friluftsråd og kredse. Blandt andet qua udsky-
delsen af de fem regionsseminarer, 15 årsmøder/kredsrepræsentantskabsmøder og hertil kom-
mer sommermøderne og Fællesmødet. 
 
Til bestyrelsens godkendelse fremlagdes en plan, som indebærer, at der: 
 

 i august /september 2020 afholdes de resterende 15 årsmøder/kredsrepræsentant-
skabsmøder eventuelt kombineret med påtænkte sommermøder, 

 i oktober 2020 afholdes der fagligt seminar et til to steder i landet, 

 i november 2020 afholdes der Fællesmøde mellem kredsformænd og den centrale be-
styrelse. 

 regionsseminarerne gentænkes til et fagligt arrangement. 
 
På baggrund af arrangementsplanen efteråret 2020 vil Regionskontaktudvalget på et kom-
mende møde også drøfte arrangementerne for 2021. 
 
Herudover forelå der en kort orientering om udvalgte øvrige aktiviteter i Friluftsrådets lokale 
arbejde. 
 
Bestyrelsen godkendte den fremlagte arrangementsplan for de lokale friluftsråd for efteråret 
2020 med henblik på videre drøftelse på mødet i Regionskontaktudvalget den 10. juni 2020 af 
det faglige indhold af de påtænkte faglige seminarer/arrangementer. 

 
Bestyrelsen tog orienteringen om det øvrige arbejde i Friluftsrådet lokalt til efterretning. 

 
 

5. Konkrete sager 
 

a) Generalforsamlingen den 22. juni 2020 
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På bestyrelsesmødet den 20. maj 2020 besluttede bestyrelsen, at generalforsamlingen 2020 ud-
sættes til afholdelse ultimo august / primo september 2020 som et møde med fysisk tilstede-
værelse af repræsentanter for medlemsorganisationerne. 
 
Samtidig besluttede bestyrelsen, at mødedatoen skulle fastlægges på bestyrelsesmødet den 28. 
maj 2020, idet der søges taget hensyn til, at minimum alle på nuværende tidspunkt kendte kan-
didater til bestyrelsesvalget har mulighed for at deltage den pågældende dato. 
 
Sekretariatet havde afsøgt mulige datoer for afvikling af en fysisk generalforsamling, hvor de på 
nuværende tidspunkt kendte kandidater til bestyrelsesvalget har mulighed for at deltage og der 
var peget på mandag den 14. september 2020 med placering hos IDA Conference, København. 

 
Umiddelbart efter, at datoen for generalforsamlingens afholdelse er fastlagt, vil sekretariatet 
meddele dette til alle medlemsorganisationer via e-mail og opslag på Friluftsrådets hjemmeside 
med oplysninger om valg på generalforsamlingen samt frist for at opstille kandidater med, frist 
for at fremsende forslag til behandling på generalforsamlingen og frist for at opstille kandidater 
via indstillingsbrev.  
 
Bestyrelsen besluttede, at generalforsamlingen 2020 afholdes mandag den 14. september 
2020 kl. 13.00 – 17.30 med placering hos IDA Conference, København. Sekretariatet bedes 
snarest meddele den fornyede dato til alle medlemsorganisationer med angivelse af diverse 
relevante frister.  
 

b) Bestyrelsens planer for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen 
 
På bestyrelsesmødet den 30. april 2019 besluttede bestyrelsen, at planer for det kommende års 
arbejde fremover bør drøftes af den samlede bestyrelse og udsendes til medlemsorganisatio-
nerne forud for generalforsamlingen. 
 
Torbjørn Eriksen forklarede, at sekretariatet havde udarbejdet et udkast til en PowerPoint præ-
sentation af bestyrelsens planerne for det kommende år. Præsentationen tog udgangspunkt i 
de strategiske temaer i den kommende strategi, i den form de er formuleret af bestyrelsen på 
nuværende tidspunkt. Det blev således foreslået, at der under dette punkt på generalforsamlin-
gen også gives en status på strategiarbejdet og fremvist en skitse til de politiske mål i den kom-
mende Strategi for Friluftsrådet efter 2020. Grundlæggende er der tale om en opstilling af initia-
tiver og arbejdsprocesser, som bestyrelsen allerede har igangsat. 
 
Bestyrelsen drøftede oplægget til planer for det kommende år. 
 
Flemming Larsen og Flemming Torp efterlyste angivelse af planerne om arbejdet med FNs ver-
densmål for bæredygtig udvikling. 
 
Flemming Torp og formanden Niels-Christian Levin Hansen så gerne, at der mere fyldestgø-
rende bliver udfoldet det arbejde som Friluftsrådet vil lægge i forbindelse med de politiske drøf-
telser i Folketinget om en politisk aftale om styrkelse af natur og biodiversitet. 
 
Torben Kaas var af den opfattelse, at det tydeligt skal fremgå af de fremlagte planer, at det er 
Friluftsrådet, der sætter sig i spidsen for arbejdet med etablering af en national rekreativ infra-
struktur. 
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Helle Stuart efterlyste, at der gøres opmærksom på, at bestyrelsen arbejder på en mobilisering 
af ungemedlemmer til medlemsforeningerne med mere. 
 
René Bokær opfordrede til, at bestyrelsen også angiver i planerne for det kommende år, at der 
er fokus på at arbejde for bedre muligheder for almenheden og civilsamfundsorganisationer for 
at benytte af de militære øvelsesterræner til friluftsaktiviteter. 
  
Jacob Jensen efterlyste en angivelse af bestyrelsens planer om at arbejde med naturforståelse i 
det kommende år. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen opsummerede kommentarerne og ønskerne. Præsen-
tationen skal justeres med følgende: 
 

 FNs verdensmål for bæredygtig udvikling. 

 Friluftsrådets positionspapir i forhold til den politiske aftale om styrkelse af natur og 
biodiversitet. 

 Friluftsrådet som lead partner for et nationalt rekreative sti- og rutenet. 

 Ønsket om aktivisering af unge til foreningslivet. 

 Brug af de militære øvelsesterræner. 

 Styrkelse af naturforståelsen. 
 
En ny version forelægges bestyrelsen på det førstkommende bestyrelsesmøde den 22. juni 
2020 med henblik på endelig accept af planerne til fremlægges for generalforsamlingen. Pla-
nerne skal udsendes til medlemsorganisationerne senest to uger før mødet. 
 

c) Projektforslag: Unge Friluftsaktivister 
 
På bestyrelsesmødet den 5. februar 2020 blev det besluttet at prioritere udvikling af en mobili-
seringsindsats, hvor unge (mellem 18-30 år) fra Friluftsrådets medlemsorganisationer uddannes 
til at igangsætte lokale friluftsaktiviteter sammen med andre unge, og arbejde for Friluftsrådets 
mærkesager.  

 
Bestyrelsen bad Helle Stuart om i samspil med sekretariatet at udvikle de overordnede rammer 
for projektforslaget, med henblik på forelæggelse for Regionskontaktudvalget. Regionskontakt-
udvalget blev bedt om at drøfte de forelagte rammer for projektforslaget og komme med input 
til forløbet samt tage stilling til forankringen for den videre udvikling af projektforslaget. Det 
færdige projektforslag forelægges bestyrelsen til beslutning på et senere tidspunkt. 

 
Efter drøftelser i Regionskontaktudvalget, samt dialog med fire udvalgte medlemsorganisatio-
ner, fremlagdes der forslag om at invitere unge repræsentanter fra en række foreninger til en 
udviklingsworkshop. 
 
Bestyrelsen tilsluttede sig forslaget om at invitere unge repræsentanter fra en række med-
lemsorganisationer til en workshop, hvor projektidéen videreudvikles. 
 
Det færdige forslag til et muligt projekt forelægges til bestyrelsen drøftelser og stillingtagen 
på et senere tidspunkt. 
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d) Friluftsrådets dialog med Miljø- og Fødevareministeriet i forbindelse med COVID-19 situationen 
 
Folketingets partier har i forlængelse af COVID-19-situationen besluttet at støtte lokale frilufts-
organisationer med et ekstraordinært tilskud på 2,5 million kr., der skal udmøntes via en statslig 
tilskudspulje oprettet af Miljø- og Fødevareministeriet (ved Miljøstyrelsen) og administreret af 
Friluftsrådet. 
 
I udgangspunktet er vilkårene for puljen:  
 

 Midlerne skal gå til lokale friluftsforeninger for at afbøde de økonomiske konsekvenser, 
som danske foreninger oplever på grund af aflyste arrangementer og manglende ind-
tægter med videre som følge af COVID-19. 

 

 Puljen skal kunne søges af alle typer lokale friluftsforeninger, der ikke kan komme i be-
tragtning i andre COVID-19 støtteordninger. 

 

 Det skal sikres, at midlerne kan komme flest mulige foreninger til gavn, men også at 
midlerne kan fordeles så hurtigt som muligt, og uden at ansøgningsprocessen vil være 
for tung for de lokale friluftsforeninger. 

 
Friluftsrådet er aktuelt i dialog med Miljøstyrelsen om de praktiske omstændigheder for Frilufts-
rådets administration af puljen. 
 
Der er bevilget 2,5 million kr. fra Miljø- og Fødevareministeriet til puljen. Heraf kan Friluftsrådet 
indeholde op til tre procent af udgifterne til at administrere puljen, svarende til 75.000 kr. Det 
forventes, at det reelle ressourceforbrug i sekretariatet til administration af midlerne vil over-
stige dette beløb. 
 
Delegationsbrev fra Miljøstyrelsen forventes medio juni 2020, hvorefter ansøgningsmulighe-
derne ville blive offentliggjort.  

 
René Bokær påpegede, at det er vigtigt at gøre det klart, at ordningen skal dække manglende 
forventet overskud, som foreningerne kan sandsynliggøre – og ikke manglende indtægter, idet 
der vil være ikke-afholdte udgifter, som skal modregnes indtægtstabet.  
 
Bestyrelsen udtrykte glæde over, at der gives mulighed for at yde økonomisk støtte til lokale 
friluftsforeninger med det formål at afbøde de økonomiske konsekvenser, som foreningerne 
oplever på grund af aflyste arrangementer og manglende indtægter med videre som følge af 
COVID-19. 
 
Bestyrelsen noterede sig, at det reelle ressourceforbrug i sekretariatet til administration af 
midlerne forventes at overstige de tre procent af midlerne, som er afsat til administrative ud-
gifter. 

 
e) Status for arbejdet med en national rekreativ infrastruktur 

 
Sekretariatet fremlagde et notat, der redegjorde for status på arbejdet med at udvikle og kon-
kretisere et koncept for en national rekreativ infrastruktur. Der arbejdes på at udvikle og kon-
kretisere det samlede koncept for den nationale rekreative infrastruktur og de enkelte delele-
menter: 
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• Et sammenhængende netværk af rekreative stier. 
• En kvalitetsstandard. 
• En digital platform. 

 
En vigtig leverance for arbejdsgruppen er at skabe overblik over datakilder for at kunne etablere 
et kort over eksisterende stier. 
 
Der lægges op til, at alle relevante medlemsorganisationer vil blive inddraget i udviklingen af 
infrastrukturen efter sommeren 2020 som led i etablering af et egentligt partnerskab. Derud-
over vil der blive orienteret bredt om udviklingen til Friluftsrådets medlemsorganisationer, når 
den politiske proces for udviklingen af initiativet er afklaret. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen oplyste, at han ved flere lejligheder havde haft mulig-
hed for at præsentere selve ideen om en national rekreativ infrastruktur direkte over for Miljø-
minister Lea Wermelin og at hun absolut fandt forslaget interessant. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om fremdriften i arbejdet med udviklingen af konceptet for den 
nationale rekreative infrastruktur til efterretning. 

 
f) Mødeplan for bestyrelsen 2020 – 2021 

 
Der var den 26. maj 2020 udsendt en revideret version af bilaget til dette dagsordenspunkt med 
justeret forslag til mødedatoer for bestyrelsen for det kommende år. 
 
Bestyrelsen fastlagde mødeplanen for bestyrelsesåret 2020/2021. Det er dog fortsat uafklaret 
om der skal afholdes et todages møde i dagene 9.-10. oktober 2020. Formanden Niels- Chri-
stian Levin Hansen vil snarest vende tilbage med nærmere om todages mødets afholdelse. 
 
Den fastlagte mødeplan offentliggøres snarest fra sekretariatet. 

 
g) Friluftsrådets indspil til regeringens arbejde med en natur- og biodiversitetsplan 

 
Der blev fremlagt en PowerPoint præsentation i forbindelse med drøftelserne under dette 
dagsordenspunkt. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen erklærede, at for Friluftsrådet kan sætte størst muligt 
aftryk på de politiske forhandlinger om den natur- og biodiversitetspakke, som regeringen øn-
sker at få opbakning til fra et flertal i Folketinget, skal Friluftsrådets vigtigste mål for indhold og 
proces fastlægges samt de dertilhørende budskaber. Ligeledes skal de vigtigste aktiviteter til at 
nå de fastsatte mål besluttes.  
 
Han præsenterede et oplæg til Friluftsrådets mål, budskaber og aktiviteter i relation til de politi-
ske forhandlinger om Regeringen ønske om en politisk aftale om en natur- og biodiversitets-
pakke. 
 
Torbjørn Eriksen gjorde opmærksom på, at de politiske mål i positionspapiret til dels også er 
vægtet i forhold til, hvor realistiske de er at få opbakning til.  
 
Bestyrelsen drøftede det fremlagte positionspapir og fremkom blandt andet med følgende be-
mærkninger og synspunkter: 
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 Ros til, at Friluftsrådet forholder sig strategisk til de politiske ønsker om en natur- og 
biodiversitetsaftale i Folketinget, men man kan blive deprimeret, når man hører eksem-
pelvis Miljøministeren tale på Naturmødet 2020 og helt glemme, at naturen også er til 
for mennesket. Friluftsrådet må tydeligt tage menneskets parti i denne politiske diskus-
sion. Det er den bane Friluftsrådet skal spille på. Den bane er helt fri, da ikke andre for-
svarer disse interesser. Friluftsrådet bør overlade vurderinger af rødlistearter til andre 
aktører. 
 

 Begreberne ”naturdannelse” og ”naturforståelse” bør afklares, idet udgangspunktet er 
afsnittet om naturforståelse i den af bestyrelsen vedtagne ”Friluftsrådets Naturpolitik, 
Forår 2020”. 

 

 Det er vigtigt i positionspapiret ikke alene at se potentielle samarbejdspartnere som de 
formelle civilsamfundsorganisationer. Når det drejer sig om børn og unge og deres for-
hold til natur og friluftsliv, så spiller også institutioner og skoler en ganske stor rolle. Der 
skal også ske en dialog med potentielle samarbejdspartner uden for den frivillige orga-
nisationsverden eksempelvis i de relevante institutionsmiljøer. 

 

 Det bør også tydelig fremgå, at når naturkvaliteten er truet og under pres, så er det ikke 
friluftsudøvernes skyld, men at problemerne altafgørende skyldes erhvervsaktiviteter 
ikke mindst landbrugs- og skovbrugsaktiviteter. Friluftsrådet må fremføre dette tydeligt 
og klart. 

 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen konkluderede, at bestyrelsen bakkede op om det 
fremlagte positionspapir med beskrivelse af Friluftsrådets mål, budskaber og aktiviteter i for-
bindelse med forhandlingerne om Regeringens natur- og biodiversitetspakke på baggrund af 
det på mødet fremlagte forslag. Papiret skal dog tilrettes, så det endnu tydeligere fremgår, at 
Friluftsrådets udgangspunkt i drøftelserne er mennesket og menneskets brug af naturen og 
det skal også fremgå, at der søges gennemført møder med institutioner og skoler m.m. som 
potentielle alliancepartnere.  

 
 

6. Politiske Udviklingsområder og Indsatsområder 
 

Der forelå ikke emner til behandling under dette dagsordenspunkt. 
 

 

7. Eksterne udvalg og repræsentationer 
 

Der forelå ikke emner til behandling under dette dagsordenspunkt. 
 
 

8. Programmer og projekter 
 

a) Projekt Vores Natur 
 
Organisationerne i Vores Natur projektet har over to omgange arbejdet med at omlægge deres 
planer i forlængelse af COVID-19 pandemien. Friluftsrådet havde fremsent en anmodning om 
projekttilpasning til de finansierende fonde. På et dialogmøde mellem de finansierende fonde 
og Friluftsrådets ledelse opnåedes der enighed om at: 
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 der ikke trækkes midler ud af projektet, men at digitale budgetposter, som er en di-
rekte erstatning for fysiske aktiviteter parkeres, 
 

 fyrtårnsprojekterne kan igangsætte eksekveringen af alle de projektelementer, der 
handler om at tilbyde danskerne oplevelser i og med naturen, 

 

 der åbnes for at finansiere Vores Natur 2.0 indsatser i foråret 2021, uden krav om DR 
synlighed, uden krav om, at alle dele af Vores Natur 2020 forårets elementer skal med, 
og uden noget loft for det samlede budget for en sådan ansøgning,  

 

 projektejerne kan indsende nye typer af målsætninger for projektet (for eksempel vær-
diskabelse i partnerskaber med videre), da COVID-19 pandemien har medført aflysning 
af 2020 forårets fysiske arrangementer. 

 
Torbjørn Eriksen bemærkede, at det havde været en lidt opslidende proces at nå frem til denne 
projektjustering, men oplyste, at i forlængelse af den gensidige forståelse, der opstod på mødet 
med de finansierende fonde, så anså Friluftsrådets ledelse risikoen for økonomiske tab på pro-
jekt Vores Natur som stærk reduceret. 
 
Jacob Jensen bemærkede, at det nyligt udsendte Nyhedsbrev om Projekt Vores Natur i sin ud-
formning lader skinne igennem, at der har været visse frustrationer blandt projektdeltagerne. 
Det er forståeligt, men uhensigtsmæssigt. 
 
Flemming Torp ønskede at rose sekretariatet for håndteringen af reorganiseringen af projektet. 
Ja, der havde været en del frustrationer blandt projektpartnerne, men nu er det vigtigt at få ja-
hatten på og ikke mindst vigtigt at se på de nye muligheder, der åbner sig efter projekttilpasnin-
gen - ikke mindst med en åbning ind i 2021. 
 
Det er vigtigt også at få meldt klart ud, hvordan Friluftsrådet ser på de projekttilpasninger, som 
må ske hos de organisationer, der har modtaget støtte fra Udlodningsmidler til Friluftslivs pulje 
på seks millioner kr. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen tages til efterretning. 

 
 

9. Udlodningsmidler til friluftsliv 
 

a) Pulje til særlige tiltag under COVID-19 situationen 
 
Akutpuljen under Udlodningsmidler til Friluftsliv på to millioner kr. til udeliv i forbindelse med 
COVID-19 situationen er blevet søgt over forventning.  
 
Bestyrelsen drøftede, om det ville være hensigtsmæssigt at afsætte yderligere midler under fo-
kusområdet Børn og Unges Friluftsliv til puljen til akutpuljen under Udlodningsmidler til Frilufts-
liv til udeliv for børn i skoler og institutioner i forbindelse med COVID-19 situationen. 
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Sekretariatet gjorde opmærksom på, at såfremt bestyrelsen besluttede at udvide COVID-19 
akutpuljen, ville det have den konsekvens, at der ville være et tilsvarende mindre beløb at af-
sætte til temaer under det strategiske fokusområde ”Børn og Unges Friluftsliv” under Udlod-
ningsmidler til Friluftsliv. 
 
Jakob Simonsen oplyste, at der i første ansøgningsrunde var modtaget ansøgninger for et sam-
let beløb på 5,4 millioner kr., men at sekretariatet havde måtte konstatere ved den indledende 
sagsbehandling, at en del af ansøgerne ikke levede op til de grundlæggende kriterier for at an-
søge om støtte fra puljen og at det ansøgte beløb inden for det opstillede kriteriesæt derfor var 
betydeligt mindre.  
 
På spørgsmål om, hvorvidt yderligere midler til akutpuljen under Udlodningsmidler til Friluftsliv 
til udeliv for børn i skoler og institutioner i forbindelse med COVID-19 situationen alene kunne 
tages fra den samlede pulje under fokusområdet Børn og Unges Friluftsliv eller om der kunne 
findes andre midler under Udlodningsmidler til Friluftliv svarede Jakob Simonsen, at sekretaria-
tet vurderede at selv efter afsættelse af 17 millioner kr. til fokusområdet Børn og Unges Frilufts-
liv ville rådighedsbeløbet ved årets udgang være i størrelsesordenen 36 millioner kr., hvoraf 
cirka halvdelen er midler modtaget i 2020 til uddeling i 2021. 
 
Bestyrelsen besluttede at afsætte yderligere én million kr. til akutpuljen under Udlodnings-
midler til Friluftsliv til udeliv for børn i skoler og institutioner i forbindelse med COVID-19 situ-
ationen. Afsættelsen medfører, at de to foreslåede puljer under fokusområde Børn og Unges 
friluftsliv reduceres med halv million kr. hver. 
 

b) Kriterier for fokusområde ”Børn og unge i naturen” for Udlodningsmidler til Friluftsliv 
 
Udlodningsmidler til Friluftsliv deles efter bestyrelsens beslutning på mødet den 28. maj 2019 
ud inden for tre strategiske områder: 
 

 Friluftslivets vilkår. 

 Børn og unges friluftsliv. 

 Sundhed og livskvalitet. 
 
Fokusområde ”Sundhed og livskvalitet” blev lanceret som det første, med ansøgningsfrist den 
1. oktober 2019.  
 
Friluftslivets vilkår lanceredes februar 2020 med ansøgningsfrist 15. maj 2020. 
 
Udlodningsudvalget fremlagde forslag til kriterier for det strategiske område ”Børn & Unges fri-
luftsliv” med henblik på lancering 1. juni, og ansøgningsfrist 15. september 2020. Udvalget fore-
slog det strategiske området udmøntet i to puljer – en pulje til udviklingsprojekter og en pulje til 
lokale initiativer. 
 
Flemming Torp fandt det vigtigt at holde fast i, at den praksisbaserede viden bliver forankret i 
eksempelvis pædagog- og læreruddannelserne. Han spurgte, hvorvidt et projekt, der relaterede 
til dette fra eksempelvis nogle af medlemsorganisationerne vil kunne rummes inden for forsla-
get til ”Kriterier for tilskud til udviklingsprojekter under fokusområde Børn og Unges Friluftsliv”. 
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Hertil svarede Flemming Larsen og Annesofie Bjerre, at et sådan projekt koblet på eksempelvis 
pædagoguddannelserne ville kunne rummes inden for det opstillede kriteriesæt under den for-
udsætning, at der inddrages det frivillige foreningsliv og at der vises resultater i praksis og at 
der ikke alene er tale om et ”skrivebordsprojekt”. 
 
Bestyrelsen besluttede at afsætte i alt 17 millioner kr. af Udlodningsmidler til Friluftsliv til ud-
deling under fokusområde Børn og Unges Friluftsliv i 2020. Der afsættes 10,5 millioner kr. til 
en pulje til udviklingsprojekter og 3,5 millioner kr. til en pulje til lokale initiativer. Dertil kom-
mer de allerede afsatte midler på to million kr. til en akutpulje til COVID-19 tiltag (jævnfør be-
styrelsesmødet den 28. april 2020), samt yderligere én million kr. til samme pulje, jævnfør re-
feratet af dagsordenspunkt 9 a.  
 
Bestyrelsen godkendte ”Kriterier for tilskud til lokale initiativer under fokusområde Børn og 
Unges Friluftsliv” og ”Kriterier for tilskud til udviklingsprojekter under fokusområde Børn og 
Unges Friluftsliv”. 

 
 

10. Meddelelser 
 

a) Nyt om personale og hus 
 

Jan Ejlsted oplyste, at der er indledt en gradvis normalisering af hverdagen i sekretariatet og at 
dagligt er cirka en tredjedel af medarbejderne at finde i sekretariatet på skift og at der igen åbnes 
så småt op for afholdelse af møder med eksterne, så længe en række forholdsregler overholdes. 

 
Ledelsen påregner at opretholde begrænset fremmøde af medarbejderne indtil efter sommerfe-
rien 2020, men kommer der en ny melding fra Regeringen om regler for kontorarbejde, så vil situ-
ationen naturligvis blive vurderet. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om personale og hus til efterretning. 

 
 

11. Eventuelt 
 
Der fremkom ikke yderligere emner under dette dagsordenspunkt. 

 
 

Mødet sluttede kl. 18.50. 
 

Referat: Anker Madsen, 2. juni 2020 
Referat godkendt, 29.  juni 2020 

 
 


